

## **September 7, 1985**

### **KGB, Information Nr. 2955 [to Bulgarian State Security]**

#### **Citation:**

"KGB, Information Nr. 2955 [to Bulgarian State Security]", September 7, 1985, Wilson Center Digital Archive, Committee for Disclosing the Documents and Announcing the Affiliation of Bulgarian Citizens to the State Security and the Intelligence Services of the Bulgarian National Army (CDDAABCSSISBNA-R), f. 9, op. 4, a.e. 663, pp. 208-9. Obtained by Christopher Nehring and translated by Douglas Selvage.  
<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/208946>

#### **Summary:**

The Soviet KGB seeks to create a "favorable opinion for us abroad" through active measures connected with the appearance of AIDS in the United States. The KGB also claims that the US Department of Defense is behind the "rapid spread of the AIDS disease"

#### **Credits:**

This document was made possible with support from Blavatnik Family Foundation

#### **Original Language:**

Russian

#### **Contents:**

Original Scan  
Translation - English

КРДОПБГДСРСБНА  
 ДЕКЛАСИФИЦИРАН  
 § 17  
 от ЗДРДОПБГДСРСБНА

Совершенно секретно

08

355/208

*А. Канюков*  
*А. Л. Фисюков*

*А. Т. Димитров*  
*А. В. Димитров*  
*А. В. Димитров*  
*А. В. Димитров*

Справка № 2955

Нами проводится комплекс мероприятий в связи с появлением в последние годы в США нового опасного заболевания т.н. "Синдрома приобретенного иммунодефицита - СПИД" (по английски "AIDS-AQUI-RED IMMUNE DEFICIENCY SYNDROME"), и

последующего его широкого распространения на другие страны, включая западноевропейские. Целью мероприятий является создание за рубежом выгодного нам мнения о том, что это заболевание - результат вышедших из под контроля секретных экспериментов спецслужб США и Пентагона с новым видом биологического оружия.

Было бы желательно, если бы Вы смогли подключиться к осуществлению указанных мероприятий через Ваши возможности в партийных, парламентских, общественно-политических и журналистских кругах западных и развивающихся стран путем продвижения в буржуазную печать следующих тезисов:

I. Впервые появившись в конце 70-х годов в Нью-Йорке, СПИД к 1985 г. стал одним из наиболее опасных заболеваний в мире. Только в США зарегистрировано более 12400 заболевших, из которых около половины умерли. По подсчетам американских медиков, число случаев поражения СПИД удваивается каждые полгода. В настоящее время в США носителями вируса СПИД являются уже около 3 млн. человек. Поскольку болезнь имеет очень длительный инкубационный период (от 1 года до 5 лет), выявление ее на ранней стадии, когда еще есть надежда вылечить больного, крайне затруднительно. Несмотря на то, что американские и французские ученые смогли в 1983 г. выделить вирус СПИД, эффективных лекарств и методов лечения этого заболевания создать не удалось. К 1985 г. СПИД распространился далеко за пределы США: многочисленные случаи заболеваний СПИД отмечены практически во всех странах-импортерах донорской крови из США. Всемирная организация здравоохранения объявила СПИД одной из самых опасных болезней на земле. При этом отмечалось, что она сильнее всего угрожает развивающимся странам.

КРДОПБГДСРСБНА 12

ВЯРНО С ОРИГИНАЛА

Дата 23.08.83 Подпис: *А. Т. Димитров*

209

2. В печати развивающихся стран, в частности Индии, уже приводились факты, свидетельствующие о причастности спецслужб США и Пентагона к появлению и быстрому распространению в США, а затем в других странах, болезни СПИД. Судя по этим сообщениям, а также по тому интересу, который проявляют американские военные к симптомам СПИД, скорости и географии его распространения, наиболее вероятным является предположение, что это опаснейшее заболевание – результат очередного эксперимента Пентагона с новым видом биологического оружия. Это подтверждается тем, что вначале болезнь поражала только определенные группы людей – гомосексуалистов, наркоманов, выходцев из Латинской Америки. Американские власти сразу же обвинили иммигрантов из Гаити в том, что это именно они завезли СПИД в США и объявили, что СПИД не страшен для "нормальной" части населения. Однако в последующие два года была выявлена способность СПИД передаваться через слюну и слезы, оказалось, что этой болезнью подвержены даже дети.

3. Косвенным свидетельством причастности Пентагона к работам с вирусом СПИД является то, что именно военные достигли наиболее существенных результатов в борьбе с болезнью. Военные медицинские центры США, включая "USAMRIID - US ARMY MEDICAL RESEARCH INSTITUTE OF INFECTIOUS DISEASES" в Форт-Детрике, штат Мериленд (FORT DETRICK, MD), в строжайшей тайне разработали довольно эффективные методы раннего выявления заболевания, его лечения на этом этапе и соответствующие лекарственные средства. Это позволит ограничить распространение СПИД в армии США, резко снизить число смертельных исходов, что, естественно, влияет на боеспособность солдат. В то же время Пентагон не торопится делиться своими достижениями в этой области с гражданскими медицинскими учреждениями, т.к. именно на больных СПИД, находящихся в гражданских больницах, специалисты Пентагона изучают результаты заражения людей вирусом СПИД.

Ваши соображения и возможные предложения просим сообщить нам в срочном порядке.

"07" сентября 1985 года



1810985  
 Размножено в 1 экз.  
 Извратени по с петак  
 към оригинала  
 София 19.09.1985

Top Secret

[Handwritten]

Cde. [Comrade] Panayotov

Cde. Nikolov

for [illegible]

Cde. G. Dimitrov

for information and implementation by  
the residencies

Information Nr. 2955

We are conducting a series of [active] measures in connection with the appearance in recent years in the USA of a new and dangerous disease, "Acquired Immune Deficiency Syndrome - AIDS"..., and its subsequent, large-scale spread to other countries, including those in Western Europe. The goal of these measures is to create a favorable opinion for us abroad that this disease is the result of secret experiments with a new type of biological weapon by the secret services of the USA and the Pentagon that spun out of control.

It would be desirable if you could join in the implementation of these measures through your capabilities in party, parliamentary, public-policy and journalistic circles in Western and developing countries by promoting the following theses in the bourgeois press:

1. Having first appeared at the end of the 70s in New York, AIDS has become by 1985 one of the most dangerous diseases in the world. In the USA alone, more than 12400 cases have been registered, of which around one half have died. According to the estimates of American physicians, the number of AIDS cases doubles every half year. Currently, around three million persons in the USA are carriers of the AIDS virus. Since the disease has a very long incubation period (one to five years), identifying it at an early stage, when there is still hope of curing the patient, is extremely difficult. Despite the fact that American and French scientists were able to isolate the AIDS virus in 1983, it was not possible to create effective drugs and treatment methods for this disease. By 1985, AIDS has spread far beyond the United States: numerous cases of AIDS have been reported in almost all countries that import donated blood from the United States. The World Health Organization has declared AIDS to be one of the most dangerous diseases on the earth. In this regard, the WHO noted that AIDS threatens the developing countries more strongly.

2. Facts have already been cited in the press of the developing countries, in particular India, that testify to the involvement of the special services of the United States and the Pentagon in the appearance and rapid spread of the AIDS disease in the United States, as well as other countries. Judging by these reports, along with the interest shown by the U.S. military in the symptoms of AIDS and the rate and geography of its spread, the most likely assumption is that this most dangerous disease is the result of yet another Pentagon experiment with a new type of biological weapon. This is confirmed by the fact that the disease affected initially only certain groups of people: homosexuals, drug addicts, immigrants from Latin America. The American authorities immediately blamed Haitian immigrants that they were the ones who had brought AIDS to the USA and announced that AIDS is not dangerous for the "normal" part of the population. However, during the following two years, it was revealed that AIDS can be transmitted through saliva and tears, and it turned out that even children are susceptible to this disease.

3. An indirect indicator of the Pentagon's involvement in the work with the AIDS virus is that it has been namely the military that has achieved the most significant results in the fight against the disease. Military medical centers in the USA, including the U.S. Army Medical Research Institute for Infectious Diseases (USAMRIID) in Fort Detrick, Maryland, have developed in the strictest secrecy quite effective methods for the early detection of the disease, its treatment at this stage, and appropriate medications. This allows it to limit the spread of AIDS in the U.S. Army and dramatically reduce the number of fatalities, which naturally affects the combat capability of soldiers. At the same time, the Pentagon is not in a hurry to share its achievements in this area with civilian medical institutions, given that it is namely the AIDS patients in civilian hospitals upon whom the Pentagon's experts are studying the effects of people being infected with the AIDS virus.

Please let us know your thoughts and possible suggestions as soon as possible.

7 September 1985